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ماجراي ممنوعيت واردات کالا از ۴ کشور
رئيس اتاق مشترک بازرگاني ايران 
و ترکيه تصريح کرد که بخش��نامه 
بان��ک مرکزي مبن��ي بر ممنوعيت 
واردات کالا از چهار کشور به معني 
محدوديت واردات کالا نيست، بلکه 
قرار اس��ت عمليات واردات از طريق 

سيس��تم بانکي و گش��ايش ال س��ي از اين کشورها انجام شود. 
رض��ا کامي در گفتگو با ايس��نا گفت: بح��ث ممنوعيت واردات 
کالايي وجود ندارد. وي ادامه داد: پيش از عيد، بانک مرکزي 
بخشنامه اي ابلاغ کرده بود که واردات کالا از چهار کشور ترکيه، 
هند، کره و چين بدون انتقال ارز ممنوع اس��ت. يعني پيش از 
بخشنامه، تجار به بانک مراجعه نمي کردند، خارج از کشور پول 
داشتند و ثبت سفارش مي کردند و جنس را مي خريدند اما اکنون 
بر اساس اين بخشنامه اين اقدام بايد از کانال بانک انجام شود 
و هيچ ممنوعيت خاصي در جريان نيست. رئيس اتاق مشترک 
بازرگاني ايران و ترکيه گفت: اصلا بحث کالايي وجود ندارد که 
مثلا واردات بعضي کالاها از ترکيه ممنوع شده باشد. از طرف 
دول��ت ترکي��ه هم هيچ ممنوعيتي براي واردات کالاها از ايران 
وجود ندارد و طبق روال قبلي انجام مي شود. اين فقط از طرف 
ايران است که واردات از اين چهار کشور از شکل بدون انتقال 
ارز خارج شود و از طريق بانکي و به صورت ال سي يا اعتبارات 
اسنادي و روش هاي ديگر انجام شود و هيچ ممنوعيت واردات 
کالايي در اين بخشنامه وجود ندارد و در واقع سيستم واردات 
تغيير کرده است. کامي درباره تاثير ابلاغ اين بخشنامه بر واردات 
کالا از اين چهار کشور گفت: به نظر نمي رسد که با اين سيستم 
جدي��د اتف��اق خاصي در تجارت ايران با اين کش��ورها رخ دهد 
و اتفاقا ش��رايط بهتر مي ش��ود و روال درست تري پيدا مي کند، 
چون سيس��تم بانکي وقتي وارد مي ش��ود خيلي از مشکلات در 

روابط تجاري برطرف خواهد شد.

جوابيه ذوب آهن اصفهان به 
اظهارات نماينده اروميه در مجلس

رواب��ط عمومي ذوب آهن اصفه��ان به مصاحبه نادر قاضي پور 
نماينده اروميه در خانه ملت مبني بر تقسيم پول ميان اعضاي 
هيات مديره اين شرکت پاسخ داد و اين ادعا را رد کرد. به گزارش 
شاتا، متن اين جوابيه به شرح زير است: با توجه به درج مطلبي 
در خبرگزاري خانه ملت به نقل از نادر قاضي پور»رييس هيات 
تحقيق و تفحص از معادن کش��ور« مبني بر اينکه » بيش از 
يک ميليارد تومان بين اعضاي هيات مديره ذوب آهن تقسيم 
شده است «، سعيد اميد قائمي »معاون مالي و اقتصادي ذوب 
آه��ن اصفهان« ضمن تکذي��ب ادعاي مذکور اين توضيحات 
را اراي��ه داد. تنه��ا مبلغي ک��ه به اعضا غير موظف هيات مديره 
ذوب آه��ن پرداخت مي ش��ود طبق م��اده ۱۳۴ قانون تجارت، 
"حق حضور در جلسه" است که در چارچوب قوانين و مقررات 
و براساس مصوبه مجمع سهامداران ذوب آهن بصورت ماهانه 
پرداخت مي شود. در مورد اعضاي موظف نيز وفق روال قانوني 
و جاري ش��رکت و طبق قراردادهاي منعقده، حقوق پرداخت 
مي شود. مجمع عمومي ساليانه سال مالي منتهي به ۹۶/۱۲/۲۹ 
تاکنون برگزار نش��ده و به تبع آن تقس��يم س��ود و پاداش هيأت 
مديره مش��خص نيس��ت. هيچگونه مبلغي در پايان سال ۹۶ به 
اعضاي هيأت مديره در قالب پاداش پرداخت نش��ده و ش��رکت 
خود را ملزم به رعايت مواد ۱۳۲ و ۱۳۴ قانون تجارت مي داند. 
تمامي اطلاعات شفاف مالي شرکت در سامانه کدال بورس قابل 
مشاهده است و با توجه به انتشار اخبار غيرواقعي و غيرمستند، 
شرکت ذوب آهن اصفهان حق پيگيري موضوع را در محاکم 

ذيربط براي خود محفوظ مي داند.

پويش حمايت از کالاي ايراني
 براي توسعه صادرات به عراق

راي��زن بازرگان��ي اي��ران در عراق 
از تش��کيل پويش وي��ژه حمايت از 
کالاي ايراني براي توسعه صادرات 
به عراق خبر داد. به گزارش سازمان 
توسعه تجارت ايران، ناصر بهزاد، با 
اش��اره به تحقق پذير بودن حمايت 

از کالاي ايران��ي در دو بخ��ش تولي��د و صادرات، گفت: تقويت 
مولفه ه��اي به��ره وري در توليد صادراتي به معني اس��تفاده از 
همه قابليت ها براي توسعۀ اقتصادي و پويايي تقاضا از الزامات 
است. وي در تبيين هدف پويش حمايت ازکالاهاي ايراني براي 
توسعه صادرات به کشورعراق، اظهار داشت: برقراري چارچوبي 
انتزاعي براي تعميق باورعمومي در ترغيب صادرات کالاهاي 
ايراني به عراق به عنوان بازاري مهم و اس��تراتژيک، افزايش 
اط��لاع رس��اني، حرکت براي عرض��ه کالاي متمرکز بر تنوع 
سلايق و ظرفيت هاي مختلف، مقصد سه رويکرد اين کمپين 
اس��ت که بايد مورد توجه قرار گيرد . رايزن بازرگاني ايران در 
عراق افزود: براي پايداري حضور کالاهاي ايراني در بازارهاي 
بزرگ هدف صادراتي نظير عراق بايد توليدات تخصصي براي 
صادرات متناس��ب با نياز و خواس��ته مصرف کننده، طراحي و 
بهنگام س��ازي ش��ود و اين موضوع نيازمند حضور مداوم و با 
برنامۀ شرکت هاي بخش خصوصي خواهد بود. بهزاد همچنين 
اظهارداش��ت: نياز بازار عراق بسيارگس��ترده است از طرفي در 
ايران منابع فراواني وجود دارد که هنوز به محصول نهايي تبديل 
نشده، به همين منظور، نوآوري براي تأمين نياز بازار عراق در 
بخش هاي اشباع نشده، سرفصل جديدي در تغيير رويکرد به 

منظور برونزايي کالاي ايراني است.

کاهش 1/9 درصدي توليد معادن مس جهان
ميزان توليد معادن مس شرکت هاي جهان طي ۱۲ ماهه سال 
۲0۱7، ۱.۹ درصد کاهش يافت. به گزارش ايميدرو، تازه ترين 
گ��زارش گروه مطالعات بين المللي مس )ICSG( حاکيس��ت: 
توليدکنندگان معادن مس جهان از ابتداي ژانويه تا پايان دسامبر 
س��ال ۲0۱7، ۱۹ ميلي��ون و ۹8۲ ه��زار و 700 تن ماده معدني 
تولي��د کردن��د. اين رقم در س��ال ۲0۱۶ ميلادي، ۲0 ميليون و 
۳۶۴ هزار و ۹00 تن بود. از اين ميزان، ۱۱ ميليون و ۴5 هزار 
ت��ن مرب��وط ب��ه قاره »آمريکا«، ۴ ميلي��ون و ۲۳۶ هزار و ۲00 
ت��ن »آس��يا«، ي��ک ميليون و ۹50 ه��زار و ۱00 تن »آفريقا«، 
ي��ک ميلي��ون و 78۴ ه��زار و ۳00 ت��ن »اروپ��ا« و ۹۶7 هزار و 
۱00 ت��ن مربوط به »اقيانوس��يه« بوده اس��ت. توليدکنندگان 
جهاني مس در س��ال ۲0۱7، ۲۳ ميليون و 508 هزار تن مس 
تصفيه ش��ده توليد کردند. اين رقم طي س��ال ۲0۱۶ ميلادي، 
۲۳ ميلي��ون و ۳۶۳ ه��زار ت��ن بود که نش��ان دهنده افزايش ۶ 
ده��م درص��دي اس��ت. در همين مدت، ظرفي��ت معادن مس 
جهان به ۲۳ ميليون و ۹0۶ هزار تن رس��يد که نس��بت به س��ال 
۲0۱۶ ميلادي )۲۳ ميليون و ۴۱5 هزار تن(، حاکي از رشد ۲.۱ 
درصدي است. بنا به اين گزارش، قيمت جهاني مس به دلايلي 
نظي��ر تضعيف دلار، کاه��ش موجودي انبارها و کمبود عرضه 
جهاني، به حدود ۶755 دلار در تن رسيده که البته نسبت به ماه 
 گذشته ميلادي، با کاهش حدود ۱۴0 دلاري در هر تن مواجه

 شده است.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: براساس آمارهاي رسمي منتشر 
ش��ده تجارت ايران چند س��الي اس��ت که در مسير رشد حرکت 
مي کند. هرچند گاهي اوقات مانند س��ال گذش��ته ممکن است 
که ش��اهد افزايش ميزان واردات به کش��ور و در نتيجه منفي 
ش��دن تراز تجاري کش��ور باشيم، با اين همه بررسي گزارش ها 
نشان دهنده رشد تجاري کشور است. در اين ميان کارشناسان 
اقتص��ادي معتقدند که رش��د ص��ورت گرفته در بخش تجارت 
کشور کافي نيست و آمار موجود سهم بسيار کمي از تجارت در 

جهان را شامل مي شود.
مش��کلات مختلفي از جمله گران بودن چرخه توليد و توزيع، 
پايي��ن بودن کيفيت و غيراس��تاندارد ب��ودن محصولات، نبود 
فناوري هاي جديد و تکنولوژي هاي روز، نبود نيروي متخصص 
و آموزش ديده در کنار نبود نام نش��ان هاي )برند( ش��ناخته شده 
براي معرفي محصولات توليد ش��ده در کش��ور موجب ش��ده تا 
س��هم ايران از بازارهاي جهاني ناچيز باش��د. در کنار موارد ذکر 
شده که بيشتر مربوط به توان داخل براي توليد و تجارت است، 
بايد به موانع موجود در فضاي تجارت جهاني نيز اش��اره کرد. 
هرچند طي دو س��ال گذش��ته گفته شده گره تحريم ها باز شده، 
اما هنوز هم بس��ياري معتقدند که مش��کلات بين المللي ايجاد 

شده توسط دشمنان در فضاي اقتصادي پابرجاست.
طي س��ال هاي گذش��ته الحاق ايران به سازمان تجارت جهاني 
همواره يکي از استراتژي هاي مسئولان دولتي در حوزه تجارت 
بوده اس��ت. بررس��ي ها نش��ان مي دهد که در حال حاضر ايران، 
بزرگترين اقتصادي است که خارج از مجموعه سازمان تجارت 
جهاني فعاليت مي کند. البته طي سال هاي گذشته بارها اعلام 
ش��ده که زيرس��اخت ها براي پيوستن ايران به سازمان تجارت 
جهاني در اقتصاد کش��ور فراهم نيس��ت. س��اختار تجارت ايران 
طي تمام س��ال هاي گذش��ته بر پايه نظام تعرفه اي استوار شده، 
موضوعي که در صورت پيوستن ايران به سازمان تجارت جهاني 

اهميت و کارايي خود را به کلي از دست مي دهد.
سهم ���33 صدم درصدي از تجارت جهان

در اين ميان رحيم زارع، سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس 
در يک برنامه تلويزيوني گفت: پيوس��تن به س��ازمان تجارت 
جهاني الزاماتي از جمله اصلاح وضع نابس��امان بانکي، داش��تن 
راهب��رد توس��عه صنعتي و تجارت بلندم��دت، هماهنگي ميان 
سياس��ت هاي پولي و بانکي  اصلاحات گمرکي و س��اماندهي 
ب��ه وض��ع مناطق آزاد  مي خواهد که اکنون اين ش��رايط فراهم 
نيست. اين نماينده مجلس گفت: برجام فرصت مناسبي براي 
پيوس��تن کش��ورمان به س��ازمان تجارت جهاني بود، اما از آن 

استفاده نشد.
زارع اف��زود: س��هم اي��ران از ۳8 ه��زار ميلي��ارد دلار، تجارت 
جهاني ۳۳ صدم درصد اس��ت و در س��ال گذش��ته 5۴ ميليارد 

دلار واردات در مقاب��ل ۴7 ميلي��ارد دلار صادرات داش��ته ايم و 
اين نش��ان مي دهد، ش��رايط کش��ور براي پيوس��تن به سازمان 
تجارت جهاني مناس��ب نيس��ت. وي گفت: البته نقش سازمان 
تج��ارت جهاني با موافقت نامه هاي منطقه اي در حال کمرنگ 
ش��دن اس��ت. زارع افزود: کش��ور امروز ثبات اقتصادي ندارد و 
قوانين کش��ورمان با قوانين س��ازمان تجارت جهاني هماهنگ 
نيست، زيرا اکنون هر قانوني در مجلس نوشته مي شود، براي 

فرار از تحريم هاست.
س��خنگوي کميس��يون اقتصادي مجلس گفت: کشورهايي در 
پي س��ازمان تجارت جهاني مي روند که ش��رايط عادي داش��ته 
باش��ند، اما دولت ايران راهبردي براي حمايت از اقتصاد کش��ور 
ندارد. زارع ادامه داد: اين مس��ئله را نيز بايد در نظر داش��ت که 
امريکا و چين اعضاي اصلي سازمان تجارت جهاني هستند اما 

فقط منافع خود را دنبال مي کنند.
راهکار افزايش سهم ايران از تجارت جهاني ���

س��هم ايران از تجارت جهاني ناچيز اس��ت. اين مساله اي است 
که امروز مورد تاييد تمام مس��ئولان و فعالان اقتصادي کش��ور 
ق��رار دارد. در اي��ن ميان برنامه ريزي هايي براي بهبود وضعيت 
و افزاي��ش س��هم اي��ران از تجارت جهاني در دس��تور کار قرار 
گرفته اس��ت. با اين حال امروز اين س��وال مطرح مي ش��ود که 
راهکار افزايش س��هم ايران از تجارت جهان چيس��ت؟ محمد 
لاهوتي، رئيس کنفدراس��يون صادرات کش��ور و عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني ايران در پاسخ به اين سوال در گفتگو 

با خبرنگار »تجارت« مي گويد: براي رس��يدن به حق خودمان 
در عرص��ه تج��ارت جهاني بايد س��ند اقتص��اد مقاومتي ملاک 

عمل قرار گيرد.
لاهوتي با اش��اره به س��هم ناچيز ايران از تجارت جهاني، ادامه 
داد: حرکت ها در حوزه تجارت به س��مت خروج از رکود پيش 
مي رود و نسبت سهم صادرات ما در صادرات جهان از کل )بدون 
تفکيک نفتي و غير نفتي( کمتر از نيم درصد اس��ت. اين عضو 
ات��اق بازرگان��ي تصريح کرد: رقمي که تجارت ايران، امروز بايد 
نس��بت به جمعيت کش��ور مي داش��تيم ۱.۱ درصد است که بايد 
تلاش کنيم آن را تا ۴ برابر افزايش دهيم و براي رسيدن به حق 
خودمان در عرصه تجارت جهاني، س��ند اقتصاد مقاومتي بايد 
ملاک عمل ما و ملاک عمل همه ارکان حاکميتي کشور قرار 
گيرد. رئيس کنفدراسيون صادرات کشور تصريح کرد: اتفاقات 
خوب��ي در رف��ع موان��ع توليد و صادرات رخ داده اما کافي نبوده و 

همه مشکلات اين حوزه پوشش داده نشده است.
اهميت حمايت از توليد صادرات محور ���

لاهوتي با تاکيد بر حمايت از توليد صادرات محور)توليد برون نگر 
و درون زا( خاطرنش��ان ک��رد: غيرواقعي ب��ودن نرخ ارز يکي از 
موضوع هايي است که حوزه صادرات را با مشکل مواجه کرده 
است. اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني نرخ تسهيلات 
غيررقابتي، اصلاح حوزه بس��ته بندي و اس��تاندارد کردن آن و 
همچنين ضعف زيرس��اخت هاي حمل و نقلِ راننده محور را از 
ديگر موانع و مش��کلات عرصه صادرات دانس��ت و بر رفع آنها 

تاکيد کرد. رئيس کنفدراس��يون صادرات تصريح کرد: محيط 
کس��ب و کار، محيط س��المي براي توليد، رونق و سرمايه گذاري 
نيست. پس انتظار اينکه افزايش صادرات داشته باشيم و توليد 

مرغوب را که امکان رقابت داشته باشد نيز نمي توان داشت.
لاهوت��ي ب��ا بي��ان اينک��ه در س��ه ده��ه گذش��ته در صادرات 
موفقيت هايي داش��ته ايم، تصريح کرد: اگر به صادرات کش��ور 
بعد از جنگ تحميلي نگاه کنيم مي بينيم که صادرات کمتر از سه 
ميليارد دلار کالاهاي سنتي ما مثل فرش خشکبار و سالامبور 
بوده ولي امروزه اين روند به دليل س��رمايه گذارهاي صنعتي و 
حمايت ه��اي صادرات��ي که از اوايل دهه 80 از صادرات صورت 
گرفت و مش��وق هايي که پرداخت ش��د، بروز خلاقيت ايرانيان 
در خدمات فني - مهندس��ي و غيره ضمن تنوع کالايي س��بد 
صادرات، ميزان صادرات در اوايل دهه ۹0 به ميزان چشمگيري 
افزايش يافت. رئيس کنفدراسيون صادرات ادامه داد: هر کجا 
ک��ه س��رمايه گذاري کرديم توانس��تيم از آن به��ره ببريم و اگر 
زيرساختي ايجاد کرديم توانستيم از آن بهره ببريم و کشور ما 
از صادرات حدود سه ميليارد دلاري بعد از جنگ به 50 صادرات 

ميليارد دلار رسيد.
راه حل مشکل استفاده از ظرفيت ها ���

لاهوتي ادامه داد: اگر سرمايه گذاري شود ظرفيت ارزآوري وجود 
دارد؛ اما س��رمايه گذاري هايي که صورت گرفته بود در بخش 
صنايع پايين دستي است که قرار بود در مراحل بعدي زنجيره 
توليد را تکميل کند متاسفانه به دليل تحريم ها و سوءمديريت 
در شرايطي که کشور درآمد ارزي بي نظيري را کسب کرده بود 
نتوانس��تيم از اين ش��رايط استفاده کنيم و چون سرمايه گذاري 
در بخش پايين دس��تي صنايع صورت نگرفت در نتيجه ميزان 
ص��ادرات ما در هفت س��ال گذش��ته تقريبا ثاب��ت ماند. رئيس 
کنفدراس��يون صادرات اضافه کرد: اينکه سياس��ت هاي پولي و 
مالي حاکم بر اقتصاد کش��ور نيز اجازه و فرصت صادرات را از 
توليدکننده سلب کرده و نتوانستيم از ظرفيت ها استفاده کنيم؛ 
وقتي تورم در کشور وجود دارد و نرخ ارز واقعي نيست، پس هر 

سال قيمت تمام شده کالا افزايش مي يابد.
اي��ن عض��و ات��اق بازرگاني با بيان اينکه براي خروج از بحران و 
مشکل ايجاد شده، دو راه حل وجود دارد، خاطرنشان کرد: راه حل 
اول واقعي کردن نرخ ارز اس��ت؛ آن هم در ش��رايطي که به هر 
دليلي متاس��فانه دولت تاکنون، علاقه اي به آن نش��ان نداده اند 
و به رغم تکليفي که در قانون وجود دارد؛ دولت اقدام عملياتي 
نمي کن��د و راه ح��ل دوم اينک��ه به ط��رف حمايت از صادرات و 
تخصيص مش��وق هاي صادراتي پيش رويم؛ اما در اين بخش 
نيز به دليل کمبود منابع و مشکلات دولت امکان آن را نداشته 
و حمايتي صورت نگرفت و در نتيجه مشکل قيمت تمام شده 

از ناحيه نرخ ارز برطرف نشده است.

لاهوتي در گفتگو با »تجارت«: حمايت از توليد صادرات محور اهميت بالايي دارد

نقشه  راه افزايش سهم ايران از تجارت جهانی

تقويت توليد داخل، اصل غيرقابل اجتناب استخودروسازان از حمايت ها سوءاستفاده نکنندحمايت از صنعت خودرو جدي تر شود
يک کارشناس صنعت خودرو با اشاره به 
اينکه صنعت خودرو، سرپاترين صنعت 
کش��ور اس��ت، گفت: از آنجا که صنعت 
خودروي کش��ور ارتباط تنگاتنگي را با 
مردم دارد اين مسئله باعث مي شود که 

اشکالات و ايرادات اين صنعت بيشتر به چشم آيد بنابراين بايد 
توجه داش��ت که به دليل اش��کالات و ايرادات اين صنعت نبايد 
حمايت از صنعت خودرو ناديده گرفته شود بلکه بايد حمايت ها 
را جدي ت��ر ک��رد ت��ا از اين طريق به رش��د صنعت خودرو کمک 
موثري شود. ابوالفضل خلخالي تصريح کرد: البته صنعت خودرو 
در طول دوره هاي مختلف با مسائل و مشکلات مختلفي مانند 
تحريم ه��ا و تامي��ن منابع مالي مواجه بوده و ايرادات اين صنعت 

تا حدودي مربوط به همين مسائل است.

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
با اشاره به اينکه حمايت از خودروسازي 
و قطعه سازي داخلي بر همگان واجب 
است، گفت: البته خودروسازان نبايد از 
اين مساله سوءاستفاده کنند بلکه بايد با 

تلاش بيشتر، کيفيت توليداتشان را افزايش دهند. ولي ملکي با 
اشاره به نام گذاري امسال به سال حمايت از کالاي ايراني اظهار 
داشت: انتخاب شعار سال تحت عنوان حمايت از کالاي ايراني 
از س��وي رهبر معظم انقلاب، اقدام بس��يار ارزشمندي در جهت 
حمايت از توليد داخل اس��ت و به جهت چنين تصميمي دس��ت 
ايشان را مي بوسم. ملکي گفت: هم اکنون حدود ۳.5 درصد از 
رشد اقتصادي کشور مرهون صنعت خودروسازي است و صنعت 

خودرو لوکوموتيو حرکت صنعتي کشور محسوب مي شود.

عليرضا مناقبي، رئيس مجمع واردات 
اظهار داش��ت: توس��عه و تقويت توليد 
داخل��ي، يک اصل غي��ر قابل اجتناب 
در اقتصاد کشورهاس��ت و اگر خواهان 
کشوري آباد و قدرتمند هستيم، راهي 

جز حمايت از کالاي ايراني وجود ندارد ولي در اين ميان براي 
رسيدن به اين هدف، با جديت بايد مراقب خطاهاي ساختاري و 
اشتباهات تشخيصي بود. وي ادامه داد: نکته بسيار مهم که در 
اين خصوص حائز توجه است، اينکه همه کساني که نقشي در 
اقتصاد و سياست کشور دارند، بايد دست از ارائه آدرس هاي غلط 
بردارند. تحليل هايي که ريش��ه در مطالعات دقيق و مس��تندات 
علمي ندارد، جز اينکه مس��ير اقتصاد را خاکس��تري و غبارآلود 

مي کند، نتيجه ديگري در بر نخواهد داشت.

معاون سازمان صنايع کوچک و شهرک هاي صنعتي 
ايران از آغاز واگذاري فاز يک شهرک صنعتي تخصصي 
صنايع دريايي از ابتداي تابستان سال جاري خبر داد. 
فرش��اد مقيمي در گفتگو با ايس��نا، در ارتباط با آخرين 
وضعيت شهرک تخصصي صنايع دريايي، اظهار کرد: 
پروژه اجراي خط انتقال برق اين شهرک به طور کامل 
صورت گرفته و اجراي شبکه برق داخلي ۲0 کيلوولت 
داخلي فاز اول ۲0 هکتاري به ميزان 50 درصد مد نظر 
ق��رار گرفته اس��ت. وي ادام��ه داد: علاوه بر اين پروژه 
زيرسازي و آسفالت شهرک براي فاز اول ۲0 هکتاري 
به ميزان ۳0 درصد انجام شده و با توجه به وجود عوارض 
قابل توجه در شمال شهرک، پيگيري لازم جهت حذف 
معارض و الحاق مساحت حذف شده در جنوب شهرک 
لحاظ ش��د. معاون برنامه ريزي و اقتصادي س��ازمان 
صنايع کوچک و شهرک هاي صنعتي ايران با اشاره به 
اينکه مساحت شهرک تخصصي صنايع دريايي از ۱۳0 
به ۲۲0 هکتار افزايش يافت، بيان کرد: قرارداد جديدي 

با مشاور طرح جهت انجام مطالعات فاز يک منعقد شد. 
تامين برق شهرک به ميزان ۱0 مگاوات مد نظر قرار 
گرفته است. مقيمي با بيان اينکه قيمت گذاري شهرک 
تخصصي صنايع دريايي در سال جديد در دست اقدام 
اس��ت تا بتوان در ش��ش ماهه اول سال جاري واگذاري 
زمي��ن را در دس��تور کار ق��رار داد، گفت: تاکنون حدود 
هفت سرمايه گذار جهت اخذ زمين و استقرار در شهرک 

به مساحت حدود ۱۱۱ هکتار مراجعه کرده اند.

آغاز واگذاري »شهرک تخصصي صنايع دريايي« از تابستان
يک کارش��ناس صنعت خودرو با اش��اره به تحقق پذير 
ب��ودن ش��عار »حمايت از کالاي ايران��ي« در صنعت 
خودرو گفت: س��ه محور را به عنوان محورهاي اصلي 
رسيدن به اين هدف بايد در نظر بگيريم، اول مديريت 
صحيح روي قطعاتي که قرار است داخلي سازي شوند، 
دوم بح��ث زيرس��اخت ها و س��رمايه گذاري ب��ر روي 
زيرس��اخت هاي توس��عه و ساخت قطعاتي که افزايش 
تکنولوژي را نيز به همراه خواهد داش��ت و س��وم بحث 
تعاملات بيروني با شرکت هايي که صاحب دانش توليد 
و توس��عه خودرو و قطعات آن هس��تند. ش��هرام آزادي 
در گفتگو با خبرخودرو اظهار داشت: با توجه به اينکه 
در سال هاي اخير صنعت خودروي کشور با افت توليد 
مواجه بوده و از سويي قطعه سازان نيز از نظر اقتصادي 
و مالي نسبت به گذشته ضعيف شده اند بنابراين در سال 
جديد هرگونه برنامه ريزي براي داخلي سازي قطعات 
خودرو مستلزم سرمايه گذاري و ايجاد زيرساخت هاي 
لازم براي قطعه سازان است. وي خاطرنشان کرد: البته 

اينکه صرفا تمام قطعات داخلي سازي شوند امکان پذير 
نيس��ت زيرا ممکن اس��ت بخشي از قطعات تکنولوژي 
بالايي داشته باشند و يا اينکه توليد داخلي آنها مقرون 
به صرفه نباش��د. وي افزود: بايد جريان داخلي س��ازي 
قطعات بايد به طور صحيح مديريت ش��ود و براي هر 
قطعه اي که بحث داخلي س��ازي آن مطرح اس��ت بايد 
طرح تجاري اجرايي و نشان داده شود که توليد داخلي 

آن قطعه صرفه اقتصادي دارد. 

محورهاي تحقق شعار سال در صنعت خودرو

ایجاد شهرک هاي صنعتي مشترک ميان ایران و ترکيه عض��و هيئت رئيس��ه ات��اق بازرگاني ايران گفت: 
ايجاد ش��هرک هاي صنعتي مش��ترک مهمترين 
تواف��ق ات��اق بازرگاني ايران و اتاق هاي بازرگاني 
استانبول و آنکاراست که بزودي اجرايي مي شود. 
ب��ه گزارش تس��نيم، تفاهمنام��ه همکاري هاي 
درازم��دت انجمن ه��اي صنايع غذاي��ي ايران و 
اتحادي��ه تعاوني هاي ترکيه در مراس��مي در اتاق 
بازرگاني ايران امضا شد. فاحرتين فويراز، مديرکل 
تعاوني هاي اعتباري کش��اورزي ترکيه در حاشيه 
اين مراسم با بيان اينکه اين تفاهمنامه مقدمه اي 
براي همکاري هاي بلندمدت کشاورزي و صنايع 

غذايي ميان دو کش��ور اس��ت گفت: براساس اين 
تفاهمنام��ه مواد و احتياج��ات طرف هاي ايراني 
را باکيفي��ت عال��ي، راحت و بدون واس��طه تامين 
مي کنيم. وي افزود: براساس اين تفاهمنامه انتظار 
داريم احتياجات ترکيه نيز که از طريق ايران قابل 

تامين است در اختيار ما قرار گيرد.
محمدرض��ا مرتضوي، رئيس کانون انجمن هاي 
صناي��ع غذاي��ي همچنين گفت: دو بازار بزرگ در 
اختيار ايران و ترکيه است که مي توانيم با همکاري 

نيازهاي همديگر را تامين و تکميل کنيم. وي با 
بيان اينکه بايد فهم درس��تي از نيازهاي متقابل 
بوج��ود آوريم گفت: هر کش��وري ب��راي تامين 
نيازهاي خود هم به توليد داخل کشور نياز دارد و 
هم مي تواند ظرفيت هاي خالي خود را با استفاده 
از امکانات ديگر کشورها تکميل و ارزش افزوده 
ايجاد کند. مرتضوي افزود: ترکيه در حوزه فناوري، 
آبياري و زراعت نوين پيشرفت هاي خوبي داشته 
که مي تواند در ايران مورد استفاده قرار گيرد ما هم 

مي توانيم در تامين مواد مورد نياز براي کشاورزي 
مانند کودهاي شيميايي و کالاهايي مانند زعفران 
و پسته که در ترکيه توليد نمي شود در نقش تامين 

کننده براي اين کشور باشيم.
همچنين عضو هيئت رئيسه اتاق بازرگاني ايران: 
ايجاد ش��هرک هاي صنعتي مش��ترک مهمترين 
تواف��ق ات��اق بازرگاني ايران و اتاق هاي بازرگاني 
استانبول و آنکاراست که بزودي اجرايي مي شود. 
حس��ين پير موذن در مراس��م امضاي تفاهم نامه 

کانون انجمن هاي صنايع غذايي ايران و اتحاديه 
تعاوني هاي ترکيه افزود: در ساخت شهرک هاي 
صنعتي مش��ترک، اتاق هاي بازرگاني دو کش��ور 
س��رمايه گذاري مي کنن��د که در اي��ن باره ايجاد 
ش��هرک هاي صنعتي مش��ترک در اس��تان هاي 
آذربايجان ش��رقي، قزوين و قم در دس��ت بررسي 
اس��ت. وي ب��ا بي��ان اينک��ه مهمتري��ن تمرکز 
ش��هرک هاي صنعتي مش��ترک در حوزه صنايع 
غذايي است ابراز اميدواري کرد: با سرمايه گذاري 
مشترک اتاق هاي بازرگاني دو کشور شاهد رشد و 
شکوفايي صنايع غذايي و صنايع وابسته باشيم. 

جذب 8 هزار ميليارد تومان سرمایه بخش خصوصي در معادن
مع��اون وزي��ر صنعت، معدن وتج��ارت گفت: جمع دارايي هاي 
واگذار ش��ده ايميدرو توس��ط س��ازمان خصوصي سازي بيش از 
۳۱ هزار ميليارد تومان اس��ت که ۶0 درصد اين دارايي به مبلغ 
۱۶.۳ ه��زار ميلي��ارد تومان به عنوان رد ديون پرداخت ش��د. به 
گ��زارش ايرن��ا مهدي کرباس��يان افزود: به ج��ز مبلغ پرداختي 
باب��ت رد دي��ون، ۲.۹ ه��زار ميلي��ارد توم��ان نيز ب��ه نهادهاي 
عمومي غيردولتي در قالب س��هام عدالت داده ش��د. وي گفت: 
واقعيت اينکه واگذاري هاي انجام شده به شکل غيرتخصصي 
و ب��دون توج��ه به ماهيت بخش معدن و صنايع معدني صورت 

گرفت و مشکلات نيز به دنبال داشت.
کرباس��يان اضاف��ه کرد: واگذاري داراي��ي ايميدرو به نهادهاي 
عمومي غيردولتي، بي توجهي به توسعه در مجامع شرکت هاي 
مربوط��ه را ب��ه همراه داش��ته، بگونه اي که براب��ر آمار موجود 
ت��ا پاي��ان س��ال ۹5 بي��ش از ۴0 درص��د واگذاري ها به بخش 
خصوصي و تعاوني صورت گرفته، هش��ت درصد س��هام عدالت 
و بقي��ه 5۲ درص��د در قال��ب رد ديون به ش��به دولتي، نهادهاي 

عموم��ي و نظامي صورت گرف��ت که از جمله مي توان به فولاد 
خوزس��تان اش��اره کرد. وي پيرامون موض��وع واگذاري بدون 
توجه به تعهدات و تضامين سازمان ايميدرو، شرکت آلومينيوم 
المهدي )بندرعباس( را يادآور شد. رييس هيات عامل ايميدرو 
افزود: مساله مهمي که بايد مورد توجه قرار گيرد، منابع حاصل 
از واگذاري دارايي ايميدرو مرجوع نش��ده و بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد که مطالبات اين سازمان بابت 70 درصد وجوه حاصل 
از واگذاري ه��ا ب��ه رق��م بيش از چهار هزار و ۶00 ميليارد تومان 
مي رس��د که تاکنون وصول نش��ده است. وي خاطرنشان کرد: 
مساله تامين مالي طرح آلومينيوم در جاجرم )بجنورد( به بحران 
مديري��ت در دوره واگ��ذاري تبديل ش��د و اين مواردي از پيامد 

سياست واگذاري دارايي ايميدرو محسوب مي شود.
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: تاکنون طرح هاي 
زيادي با مش��ارکت بخش خصوصي به بهره برداري رس��يده و 
بيش از هشت هزار ميليارد تومان منابع مالي توسط اين بخش 
به اين طرح ها تزريق شده است. کرباسيان يادآورشد: واگذاري 

طرح در حال اجرا به بخش خصوصي در قالب تشکيل شرکت 
مش��ترک مانند طرح هاي اس��تاني فولاد که از مجموع هفت 
طرح در حال اجرا اکنون پنج طرح به بهره برداري رس��يده )در 
واقع بخش آهن اس��فنجي فعال اس��ت( و فولادس��ازي ها، در 
چارچ��وب برنام��ه زماني پيش بيني ش��ده پيش مي رود. رئيس 
هيات عامل ايميدرو گفت: براساس روش تعهد تامين خوراک 
در منطقه معدني س��نگان )خراس��ان رضوي( پيش بيني ۱7.5 
ميليون تن کنسانتره و ۱5 ميليون تن گندله صورت گرفته که 
تاکنون ۱0 ميليون تن گندله سازي و ۲.5 ميليون تن کنسانتره 
به بهره برداري رسيده و ساير طرح هاي سرمايه گذاران در اين 

منطقه تا پايان امسال به بهره برداري خواهند رسيد.
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت، قرارداد سرمايه گذاري بيش 
از يک ميليارد دلاري در معدن سرب و روي مهدي آباد در يزد 
را يادآورشد و افزود: اين اقدام براي جذب سرمايه گذاري بخش 
خصوصي در تجهيز معدن و ساخت کارخانه فرآوري انجام شد. 
همچنين اجراي طرح توس��عه به صورت مش��ارکتي و در قالب 

ش��رکت مش��ترک با سهامداري حداکثري بخش خصوصي در 
چارچوب طرح آلومينيوم جنوب )منطقه صنايع انرژي بر لامرد 
استان فارس( از دي ماه ۱۳۹۴ عملياتي شد. به گفته کرباسيان، 
طرح آلومينيوم جنوب بزرگترين واحد توليد آلومينيوم کش��ور 
محسوب مي شود و انتظار مي رود در سال ۹7 نخستين شمش 
آن ب��ه ب��ازار عرضه ش��ود. رييس هيات عام��ل ايميدرو گفت: 
ساير روش هاي واگذاري همچون استخراج و فروش، راهبري 
مجتمع ه��اي معدن��ي، تامين ماده معدني مش��روط به احداث، 
توسعه صنايع فرآوري و ... از روش هاي ديگر جذب سرمايه گذار 

است که در اين سازمان تاکنون عملياتي شده است.


